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بهادری جهرمی گفت: در مراسم بزرگداشت رویداد 
فناوری هسته ای امسال با حضور رئیس جمهور از 
سند جامع توسعه صنعت هسته ای رونمایی می 

شود.
سخنگوی دولت در نشست خبری با اشاره به سفرهای نوروزی 
گفت: بیش از ۵۰ میلیون اقامت شبانه در طول نوروز ثبت شد 
که بالای ۶۰ درصد افزایش نسبت به پارسال را شاهد بودیم.

برای اولین بار شــهر تهران در نوروز امسال، یکی از ۱۰ شهر 
گردشگر پذیر کشور شــد. به گفته بهادری جهرمی علیرغم 
افزایش سفر های نوروزی، ۲۶ درصد کاهش تصادفات و تلفات 
جاده ای نسبت به پارسال داشتیم. جلسات هیات دولت در نوروز 
هم برگزار شــد به جز یک جلسه که همزمان با تحویل سال 
بود هیچ جلسه ای تعطیلی نداشت. جلسات ستاد تنظیم بازار به 

صورت منظم و مستمر برگزار شد.
 افتتاح کارخانه گوگرد سرخس اشتغال زایی

 ۱۵۰ نفره  ایجاد می کند
بــه گزارش باشــگاه خبرنگاران ، ســخنگوی دولت گفت 
بازدیدهای میدانی رئیس جمهور و سفر استانی به خراسان برگزار 
شــد. از مجموع چند ده پروژه افتتاح شده یک نمونه کارخانه 
گوگرد سرخس بود که با استفاده از صد در صد تجهیزات داخلی 
با محوریت بخش خصوصی و استفاده از شرکت های دانش 

بنیان اشتغالزایی ۱۵۰ نفره در سرخس ایجاد می کند.
بهادری جهرمی درباره برنامه دولت برای تحقق شعار سال 

گفت: در حوزه شــرکت های دانش بنیان با محوریت معاونت 
علمی و فناوری رئیس جمهور کمیته ای با حضور ۸ دستگاه 

اجرایی و به ریاست معاون اول تشکیل شد.
به گفته سخنگوی دولت برای تشکیل کمیته سه هدف اصلی 
مدنظر است. یکی بومی سازی و بازاریابی برای شرکتهای دانش 
بنیان و افزایش اشــتغال آفرینی آنها، اجرای پروژه های ویژه 
ای در زمینه غذای ســالم، آب هوشمند و انرژی خورشیدی با 
محوریت شرکت های دانش بنیان و هدف سوم، توسعه زیست 

بوم نوآوری است که این اهداف به جد پیگیری می شود.
سخنگوی دولت گفت که » شرکت های دانش بنیان جزیی 
از بخش خصوصی هستند و دولت برنامه اش حمایت از این 
شرکت هاست برای همین دولتی کردن شرکت های دانش 

بنیان، خلاف زیست بوم این شرکت هاست.«
در مسابقه فوتبال ایران و لبنان کوتاهی هایی صورت گرفت

به گفته بهادری جهرمی »در حوزه ورزشی، یا فدراسیون فوتبال 
یا هیات استان در برنامه ریزی و مدیریت مسابقه فوتبال ایران و 
لبنان کوتاهی هایی انجام دادند. دولت هیچ اغماضی در حفاظت 

از کرامت شهروندان به ویژه بانوان نخواهد داشت.«
ارز ترجیحی حذف نشده است 

بهادری جهرمی گفت ارز ترجیحی حذف نشده و تولیدکنندگان 
یــا مراکزی که آن را دریافت می کردند مشــکلی ندارند. ارز 
ترجیحی در بودجه تعیین تکلیف نشد و مدیریت آن به دولت 
محول شده است. دولت نســبت به مدیریت شیوه توزیع ارز 

ترجیحی و اصلاح نظام توزیع منابــع یارانه ای برنامه هایی 
طراحــی خواهد کرد تا عادلانه تر منابع را توزیع کند. هرگونه 
اصلاح ســاختاری در این حوزه، پیش از اجرا به اطلاع مردم 

خواهد رسید.
سخنگوی دولت درباره ارز دارو گفته که منابع یارانه ای نه تنها 
در بودجه امسال حذف نشده بلکه از ۲ میلیارد به ۳ میلیارد دلار 
افزایش پیدا کرده و برای بیماران خاص هم منابع ویژه ای در نظر 
گرفتیم. مسئله نحوه توزیع این منابع است تا این منابع به جای 
قرار گرفتن در اختیار واردکننده دارو در اختیار مصرف کننده و 

سازمان های بیمه گر قرار بگیرد.
 رئیس جمهور برای ایجاد سازمانی متمرکز

 برای ساماندهی امور مهاجران دستور داده است 
بهادری جهرمــی درباره برنامه دولت در حمایت از مهاجران 
افغانستانی، گفته که به اذعان مراجع بین المللی ایران میزبان 
خوبی برای مهاجران افغانســتانی بوده است. هر چند همین 
مراجع به وظایف خود در حمایت از پناهندگان عمل نکردند. 
دولت و جمهوری اسلامی معطل تکالیف بین المللی نمانده 
است. ایران استقبال می کند از ثبات افغانستان اما تا زمانیکه 
این عزیزان مهمان ما هستند و  حمایت ها ادامه دار است.دستور 
رئیس جمهور به وزارت کشور ایجاد یک سازمان متمرکز برای 

ساماندهی امور مهاجرین است.

سخنگوی دولت: ارز ترجیحی، هنوزحذف نشده است 

جبار کوچکی نژاد نماینده مردم رشت و عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

تصمیمات نسنجیده دولت مشکل ساز می شود
عضو کمیسیون برنامه و بودجه، گفت: دولت در تصمیم گیری و 
اعلام سیاست های اجرایی خود دچار تعلل است که این تعلل و 

تصمیمات نسنجیده دولت دارد مشکل ساز می شود.
جبار کوچکی نژاد نماینده مردم رشــت و عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس در گفت وگو با ایلنا، در رابطه با گرانی برخی کالاها به ویژه گوشت 
قرمز در روزهای نخست ماه مبارک رمضان، گفت: در رابطه با مایحتاج مردم 
به ویژه در ماه مبارک رمضان ما انتظار داشتیم که دولت تمام هم و غم خود را 
به کار گیرد و حداقل در این ماه، مردم بتوانند آذوقه خود را با همین قیمت های 

بالایی که وجود دارد، تهیه کنند که متاسفانه این کار هم انجام نشد.
وی ادامه داد: این جهت گیری افزایشی قیمت ها قطعا قابل پیش بینی بود، 
به این خاطر که دولت هنوز سیاست های اجرایی خود را اعلام نکرده و نگفته 
است که درخصوص ارز ۴۲۰۰ تومانی چه تصمیمی خواهد داشت و به این 
خاطر که این سیاست ها را اعلام نکرده و از سوی دیگر مصوبه مجلس هم 
به دولت این اختیار را داده است که این ارز را حذف کند؛ بازار به این صورت 
دریافت می کند که دولت در حال حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اســت و قیمت ها 
خود به خود افزایش پیدا می کند. این در حالی است که ما در همان مصوبه 
تاکید کردیم که قیمت ها نباید از شهریور ۱۴۰۰ بالاتر برود.کوچکی نژاد اضافه 
کرد: این نشان دهنده آن است که مجلس روی ثبات قیمت ها تاکید دارد که 
متاسفانه اکنون این مراقبت انجام نمی شود و بعضی از افزایش قیمت ها را داریم 
که موجب نگرانی شدید مجلس هم است و مجلس قطعا این مساله را پیگیری 

کرده و بررسی می کند تا به یک شکلی با دولت برخورد کند.
وی در رابطه با ابزارهای برخورد مجلس با دولت، ابراز داشــت: احضار وزرا، 
تذکر دادن و سوال کردن از وزرای دولت تنها شیوه ای است که مجلس اکنون 

می تواند در این رابطه به کار گیرد و در اختیار دارد.
تعلل در تصمیم گیری و تصمیمات نسنجیده دولت دارد 

مشکل ساز می شود 
عضو کمیسیون برنامه ، بودجه و محسابات مجلس در رابطه با ارز ترجیحی 
دارو و اینکه »وزیر بهداشت در ایام تعطیلات گفت که این ارز حذف شده و بعد 
نمایندگان واکنش نشان دادند و سپس وی حرف خود را اصلاح کرد«، اظهار 
داشت: مساله مهم در این زمینه که در سوال قبلی هم اشاره کردم، تعلل دولت 

در تصمیم گیری و اعلام سیاست های اجرایی خود است. معتقدم که این تعلل 
و تصمیمات نسنجیده دولت دارد مشکل ساز می شود.

وی ادامه داد: یعنی دولت هنوز روی قانون بودجه ای که مصوب و به او ابلاغ 
شده در بحث تبصره ۱ و موضوع ارز هیچ عکس العمل و آیین نامه ای ندارد، 
وزرا هم شاید نمی دانند که سیاست دولت چیست به همین علت یک سری 
اظهارنظرهایی صورت می گیرد که بازار وارد تلاطم می شود؛ مانند بازار گوشت 

که اکنون اینطور شده است و بعد دوباره حرف خود را پس می گیرند.
کوچکی نژاد افزود: خب مجلس که به دولت مجوز تصمیم گیری را داده است 
که بتواند حذف کند و یک روش دیگری را در پیش بگیرد، چرا تعیین تکلیف 
نمی کنند؛ متاسفانه دولت در بخش تصمیم گیری خود با یک وضعیت تعلل 

بغرنج مواجه است.
 اگر دولت تعلل کند، مجلس به ناچار ورود خواهد کرد

نماینده مردم رشت در پاسخ به سوالی درباره وضعیت استیضاح وزرای کار 
و صمت که برای آنها امضاء جمع آوری شــده اما اعلام وصول نشده  است، 
گفت: من اطلاع ندارم که دولت اکنون در حال ایجاد تغییرات در کابینه است 
یا خیر؛ اما احتمال دارد دولت بعد از اینکه شش ماه از عملکرد کابینه گذشته 
و عملکرد وزرا و استانداران را بررسی کرده است، چنین تصمیمی داشته باشد؛ 
قطعا هم استانداران و هم وزرا باید تعدادی جا به جا شوند یا تعویض شوند و 
در جای دیگری به کار گرفته شوند، لذا ممکن است دولت خودش دست به 

تغییراتی بزند.

وی ادامه داد: این انتظار برای تغییرات وجود دارد و اگر دولت و رئیسی جمهور 
تعلل کند، مجلس به ناچار به این موضوع ورود خواهد کرد.

عضو فراکسیون کارگری مجلس اضافه کرد: ورود مجلس فعلا روی سه 
وزیر اقتصاد، کار و صمت است ولی احتمال دارد که این دامنه به وزرای دیگر 
مانند وزیر علوم گسترش پیدا کند و وزرای دیگر هم از سوی مجلس مورد 

استیضاح قرار گیرند.
مسببان حادثه مشهد عزل شوند تا دیگر مدیران با حیثیت 

نظام بازی نکنند
کوچکی نژاد در رابطه با حوادث رقم خورده در بحث ورود زنان به استادیوم 
فوتبال در جریان مسابقه تیم ملی ایران با لبنان، اظهار داشت: دشمنان نظام 
همواره سعی می کنند که هر مشکل کوچک نظام جمهوری اسلامی در داخل 
را به بیرون گره بزنند و چالش به وجود بیاورند. به اعتقاد من یک بداخلاقی در 
مشهد صورت گرفت و باید وزیر کشور گزارش خود را سریع به دولت بدهد 
و واقعــا با آن هایی که تعلل و خطا کردند، آن هایی که بلیط فروختند و بعد 

جلوگیری کردند برخورد شود و عزل شوند.
وی ادامه داد: تعداد افرادی که مسبب این ماجرا بودند مشخص است، چراکه 
در سه حوزه وزرش، انتظامی و وزارت کشور هستند و از این سه حوزه خارج 
نیست؛ باید یک تعدادی را عزل کنند تا برای همه مدیران درس عبرت باشد 
که با رفتارهای نسنجیده خودشان با حیثیت نظام جمهوری اسلامی بازی 

نکنند.

نماینده مرودشت: ورود زنان به ورزشگاه، نه غیر قانونی است، نه غیر شرعی
مشهد باید تابع قوانین جمهوری اسلامی ایران باشد

جلال رشیدی کوچی: زنان جلوی استادیوم، افراد ضدانقلاب و علیه نظام 
نبودند، این ها می خواستند از حق شهروندی شان استفاده کنند و مسابقه 
فوتبال ببیند. این که توهم توطئه بزنیم و بگویم که اینها اصلا چادری نبودند و 

از عمد چادر سرشان کردند، زشت است.
نماینده مرودشت استان فارس در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اتفاقات ورزشگاه مشهد 
گفت: مسئله ای که می توانست به راحتی و بدون مشکل حل شود امروز تبدیل به چالش و 
معضلی برای نظام شده است؛ چطور می توانیم برای مسئولین  در ورزشگاه ها جایگاه تعبیه 

کنیم، آیا نمی توانستیم برای بانوان نیز جایگاهی تعبیه کنیم؟
جلال رشیدی کوچی در گفت وگو با عصر ایران با بیان این مطلب افزود: امروز به دلیل عدم 
تدبیر ما در این مسئله فشار بین المللی به ما وارد می شود. حق ورود زنان به استادیوم های 
ورزشی نه غیرقانونی و نه غیرشرعی است نمی دانم چرا وقتی به موضوعاتی که مربوط به حوزه 

بانوان است می پردازیم عده ای موضع می گیرند و حرف های ناصواب و نامربوط می زنند.
وی ادامه داد: در مســابقه فوتبال ایران و لبنان اتفاق خیلی خوبی می توانست شکل بگیرد 
که این اتفاق نیفتاد چه اشکالی داشت هماهنگی های لازم صورت می گرفت که خانم ها در 
ورزشگاه حضور یابند؟این نماینده مجلس گفت: جای تاسف دارد که برخی این مسئله را بیان 
می کنند که اصلا بلیطی فروخته نشده است وقتی سامانه باز است و محدودیت جنسی برای 
خرید بلیط نیست یعنی هم زنان و هم مردان می توانند بلیط بخرند چطور ۹نفر توانسته اند بلیط 
بخرند اما بقیه نتوانستند؟رشیدی کوچی تاکید کرد: لزوما همه بانوانی که جلوی در استادیوم بودند 
افراد ضدانقلاب و علیه نظام نبودند اینها افراد عادی بودند که می خواستند از حق شهروندی 
شان استفاده کنند و مسابقه فوتبال ببیند.وی افزود: اینگونه رفتارها با بانوان درست نیست اینکه 
توهم توطئه بزنیم و بگویم که اینها اصلا چادری نبودند و از عمد چادر سرشان کردند این رفتارها 
و گفتارها علیه جامعه زنان، زشت است.وی خاطر نشان کرد: شهر مشهد هم شهری از ایران 
است و باید تابع قوانین جمهوری اسلامی ایران باشد اگر مجوز برای حضور بانوان صادر شده بود 
چه کسانی می توانند مجوز را لغو کنند و بعد هم این نوع برخورد را با زنان ما داشته باشند. قطعا 
جریاناتی پشت این موضوع بودند که کار به اینجا رسیده است و فشارهای بوده است و افرادی 

بودند که توانایی این را داشتند که این برنامه را علی رغم اعلام قبلی کنسل کنند.

بابایی کارنامی:
 طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت 

به سرانجام نزدیک است
نایب رئیس کمیســیون اجتماعی گفت: امیدواریم با الزام دولت به بیمه 
۱.۵میلیون کارگر ساختمانی بخشی از دغدغه  افرادی که ستون های صنعت 

ساختمان هستند برطرف شود.
به گزارش ایسنا، علی بابایی کارنامی نماینده ساری و میاندورود در مجلس شورای اسلامی در 
مطلبی در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت:»امیدواریم با الزام دولت به بیمه ۱.۵ میلیون 
کارگر ساختمانی بخشی از دغدغه  افرادی که ستون های صنعت ساختمان هستند برطرف شود، 

طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت نیز در دستور کار بوده و به سرانجام نزدیک است«.

 »سودجویی دلالان« و »قاچاق دام« 
دو عامل مهم گرانی گوشت قرمز

رئیس کمیته دام کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی »سودجویی 
دلالان« و »قاچاق دام« را دو عامل مهم گرانی گوشت قرمز برشمرد.

احد آزادی خواه نماینده مردم ملایر و سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس در گفت وگو با 
ایلنا، در رابطه با گرانی گوشت قرمز در روزهای گذشته و در ابتدای ماه مبارک رمضان، گفت: 
مساله گرانی گوشت قرمز دو علت اساسی و زمینه ای دارد. علت اول التهابات کاذب بازار است، 
به هر حال تقاضا در ماه مبارک رمضان در حوزه پروتئین ها نسبت به بقیه فصول سال بیشتر 
خواهد بود و این باعث می شود که بعضی از سودجویان و دلالان اتفاقاتی را ایجاد کنند که این 

مبنای اقتصادی ندارد.
وی ادامه داد: علت دوم گرانی گوشت قرمز هم قاچاق دام است؛ ما امروز متاسفانه با قاچاق 
افسارگسیخته دام مواجه هستیم و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز هم به طور جدی به این مساله 

ورود کرده اما هنوز موفق نشده که مبارزه جدی و صد در صدی با قاچاق دام داشته باشد.
رئیس کمیته دام کمیســیون کشاورزی همچنین عنوان کرد: ما در کمیته دام یک مصوبه 
داشتیم و آن پیشنهاد ما به دولت بود که با توجه به اینکه گوشت قرمز ایران در کشورهای عربی 
خواهان بسیار زیادی دارد، صادرات دام را آزاد کنند، به همان اندازه که ما بتوانیم صادرات دام 
داشته باشیم، حتما قاچاق دام به حداقل خواهد رسید و این کار ان شاءالله یک تعادل در بازار ایجاد 
خواهد کرد.آزادی  خواه همچنین از برگزاری جلسه ای در رابطه با تنظیم بازار خبر داد و گفت: روز 
دوشنبه)۱۵ فروردین( وزیر جهاد کشاورزی به کمیسیون دعوت شد تا ضمن تبادل نظرات و 
طرح مسائلی که ما در این ایام در حوزه های انتخابیه داشتیم، در موضوع تنظیم بازار از جدیدترین 
برنامه ها و یافته های وزارت جهاد کشاورزی مطلع شویم و پیشنهادهای خود را نیز مطرح کنیم.
وی خاطرنشان کرد: حتما به زودی جلسه ای درخصوص تنظیم بازار و همینطور در حوزه دام 

در کمیسیون خواهیم داشت.

 آموزش و پرورش: پیشنهاد 
»افزایش یک ماهه سال تحصیلی« رد شد

در این قانون آمده اســت که آزمون ها باید در خرداد ماه برگزار شــود، لذا 
هرگونه تغییر در این بازه زمانی، باید به تصویب مجلس شورای اسلامی یا 

ستاد ملی مقابله با کرونا برسد.
سخنگوی وزارت آموزش و پرورش استقبال خوب دانش آموزان از آموزش حضوری را علت 
رد پیشنهاد افزایش یک ماهه سال تحصیلی عنوان کرد. »صادق ستاری فرد« سخنگوی وزارت 
آموزش و پرورش و معاون تربیت بدنی و ســلامت وزارت آموزش و پرورش در گفت وگو با 
ایلنا درباره سرانجام پیشنهاد »افزایش یک ماهه سال تحصیلی« گفت: طبق قانون بازگشایی 
مدارس، شروع ســال تحصیلی اول مهر و پایان آن اواخر اردیبهشت پیش بینی شده است. 
همچنین در این قانون آمده است که آزمون ها باید در خرداد ماه برگزار شود، لذا هرگونه تغییر 

در این بازه زمانی، باید به تصویب مجلس شورای اسلامی یا ستاد ملی مقابله با کرونا برسد.
وی با اشاره به اینکه تمرکز وزارت آموزش و پرورش بر موضوع افزایش سال تحصیلی نیست، 
گفت: پیشنهادهایی درباره افزایش یا کاهش زمان سال تحصیلی مطرح شده است؛ اما تمرکز 
وزارت آموزش و پرورش، استفاده بهینه و حداکثری از ارائه آموزش در مدت زمان باقی مانده 
تا پایان اردیبهشت ماه است.سخنگوی وزارت آموزش و پرورش با تاکید بر لزوم جبران افت 
تحصیلی و عقب ماندگی های آموزشی در  مدت زمان باقی مانده گفت: امیدواریم با استقبال 
خوبی که دانش آموزان از آموزش حضوری و همراهی معلم ها شاهد بودیم، بتوانیم در این بازه 
زمانی، فرصت های از دست رفته در آموزش مجازی را جبران کنیم. اگر این مهم رخ دهد، دیگر 
نیازی به افزایش سال تحصیلی نداریم. ستاری فرد به جلسه روز گذشته شورای عالی آموزش 
و پرورش در این باره اشــاره کرد و گفت: پیشنهاد کلی در این نشست این بود که مدارس از 
فرصت باقی مانده نهایت استفاده را ببرند. لازم به ذکر است که پیشنهاد افزایش سال تحصیلی 
زمانی مطرح شد که نگران اســتقبال کم از آموزش حضوری بودیم، اما با استقبال رضایت 
بخش دانش آموزان، دیگر نیازی به افزایش زمان در برنامه هفتگی مدارس و سال تحصیلی 

وجود ندارد.«

 صالحی دارانی: تاوان سنگین کشاورزان 
به سازمان آب، کمر آنها را شکسته است

نماینده مردم فریدن در مجلس گفت: تاوان های ســنگین کشاورزان به 
سازمان آب منطقه  ای کمر آنها را شکسته است که با این شیوه باید فاتحه 

کشاورزی را خواند.
به گزارش ایسنا، حسین محمد صالحی دارانی در جلسه علنی دیروز )سه شنبه( مجلس شورای 
اسلامی در تذکری شفاهی بیان کرد: کشاورزان پرتلاش حوزه انتخابیه  ام همچنان تاوان  های 
سنگینی را به آب منطقه ای می  پردازند و با آن که هزینه  های بسیاری را برای نصب شمارشگر 
بر روی چاه  ها پرداخته  اند، اما گزارش  های بی  پایه و بنیان  سازمان آب منطقه  ای آنها را راهی 
دادگستری ها کرده و این تاوان های سنگین کشاورزان به آب منطقه  ای کمر آنها را شکسته 
اســت.وی افزود: یک مزرعه کشاورزی که با خون جگر اداره می  شود در یک سال بیش از 
۴۰۰ میلیون تومان برای کشاورز آورده ندارد، در حالی که جرایم بالای یک میلیارد تومان برای 

آنها در نظر گرفته می  شود.
این عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس تصریح کرد: با این شیوه باید 
فاتحه کشاورزی را خواند و امنیت غذایی کشــور را ناگوار تصور کرد. لازم است وزارت نیرو 
در این زمینه به نمایندگان مجلس توضیح دهد برنامه مبارزه آنها با کشاورزی و کشاورز چه 

زمانی پایان می یابد!
صالحی دارانی با اشاره به موضوع پیگیری پاسداشت زبان فارسی در رسانه ها گفت: این کار 
بسیار ارزنده ای است و باید همگان بکوشیم تا واژه های بیگانه از این زبان پویا و زنده پالایش 
شود و فرهنگستان باید بکوشد تا معادل واژه های پرکاربرد در برنامه  های کشور را به آگاهی 
 مجلس برســاند تا با کاربرد پیاپی آنها در برنامه  های مجلس بتوانیم آنها را در زبان فارسی 

جای گیر و جایگزین کنیم.

اخبار کوتاه 

 حذف ارز ترجیحی دارو را گران می کند؟احمد مجتهد کارشناس اقتصادی:

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: موضوع مهم، تحریم بودن 
روبل است و در صورت دریافت روبل، نمی توانیم آن را برای مبادله 
با سایر از کشورها استفاده کنیم در این شرایط به تهاتر کالا با 
روسیه محدود خواهیم شد و باید از کالاهای روسی استفاده کنیم.
احمد مجتهد در گفت وگو با ایلنا درباره اعلام بانک مرکزی مبنی بر امکان روابط 
تجاری و مالی ایران و روسیه بر پایه روبل و تومان اظهار داشت: در سال های 
گذشــته هم با برخی از کشــورها قرارداد مبادلات پایاپای داشتیم. لیستی از 
کالاهایی که دو کشور می توانند از یکدیگر تهیه با پول ملی خریداری کنند، تهیه 
می شود و در واقع این اقدام به یکدیگر اعتبار می دهند. برای مثال در همکاری با 
کشور روسیه، امکان خرید کالا تا سقف ۳۰ میلیون روبل داده می شود و کشور 
طرف هم به همین اندازه به ایران اعتبار برای خرید با واحد تومان می دهد.      

وی افزود: به عبارت دیگر در این مبادلات کشــورهای دو طرف به یکدیگر 
اعتبارات پایاپا می دهند و در نتیجه، در این صورت چند قلم کالا بین آنها تهاتر 
می شود. این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: در این قراردادها تمام کالاهایی که 
امکان صادرت آن با دلار وجود دارد، از این لیست جدا می کنیم. معمولا کالاهایی 
مشمول مبادلات پایاپا می شوند که احتمالا امکان صادرات آن با دلار به سایر 
کشورها وجود ندارد.مجتهد با بیان اینکه یکی از جنبه های این اقدام بین کشورها،  

محدودیت تجاری بین المللی است، گفت: این محدودیت معمولا در کشورهای 
سوسیالیستی که نظام سرمایه  داری را کنار گذاشته اند، اجرایی می شود. بسیاری 
از کشــورها از جمله ایران، فعالیت های بازار  را از طریق واحد پولی بین المللی 
قوی یعنی دلار،  یورو در سال های اخیر با توجه به افزایش اهمیت پول چین، 

با یوان انجام می دهند.  
این کارشناس اقتصادی افزود: در واقع در شرایط تحریمی و محدودیت های 
تجاری که بین کشورها به وجود می آید این یک روش جایگزین ارتباطات مالی و 
تجاری است اما دو نکته را باید در نظر داشته باشیم. اول اینکه این اقدام با افزایش 
هزینه همراه است چراکه کشور را در چارچوب  محدودیت هایی قرار می دهیم و 
احتمالا امکان تهیه کالاهای مورد نیاز از آن کشورها موجود نباشد. نکته دیگر 
این است که احتمال محدود شدن حجم تجارت وجود دارد یا اینکه در برخی از 
موارد ممکن است کالاها گران تر خریداری شود.مجتهد درباره برقراری مبادلات 
روبل و تومان با روسیه اظهار داشت: باید توجه داشته باشیم که چه کالاهایی را 
می توان  از روسیه خریداری کرد. روسیه تولیدکننده عمده گندم و دانه های روغنی 
محسوب می شود و ایران هم واردکننده این کالاها هستیم و لیست کالاهایی 
قابل مبادله با روبل و تومان می توان ارایه شود.وی گفت: از سوی دیگر روسیه 
می تواند محصولاتی مانند لبنیات، محصولات باغی و کشاورزی و برخی از مواد 
معدنی را از ایران خریداری کند. البته کالاهای دیگری هم در لیست وجود دارد 
اما از آنجایی که استانداردهای بین المللی را ندارد روسیه خرید این کالاها را از 
ایران نمی پذیرد.    این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: در این رابطه موضوع مهم، 
تحریم بودن روبل است و در صورت دریافت روبل، نمی توانیم آن را برای مبادله با 
سایر از کشورها استفاده کنیم در این شرایط به تهاتر کالا با روسیه محدود خواهیم 
شــد و باید از کالاهای روسی استفاده کنیم.مجتهد با بیان اینکه تقریبا پس از 
فروپاشی شوروی سابق دیگر روبل پول بین المللی محسوب نمی شود و روس ها 
با دلار کار می کردند، افزود: در حال حاضر   روبل دیگر قابل تبدیل به دلار نیست 
و آمریکا روبل را تحریم کرده و همین موضوع روسیه را با مشکل مواجه کرده 

است چراکه پیش از این کالاهای خود را با دلار و یورو به فروش می رساند.

حذف ارز ترجیحی دارو خبری بود که روز گذشــته معاون وزیر 
صمت مطرح کرد. این خبر باعث افزایش نگرانی ها نســبت 
بالارفتن قیمت دارو شــد. با این حال بسیاری از کارشناسان 
معتقدند که تخصیص این ارز از ابتدا اشــتباه بود؛ چراکه باعث 
قاچاق دارو می شد. در واقع یارانه دارو با این سیاست به جیب 

کشورهای همسایه می رود.
به گزارش تجارت نیــوز، حذف ارز ترجیحی دارو یکی از نقاط تاریک اقتصاد 
کشــور در این روزهاست. در حالی که دیروز محمدمهدی برادران، معاون وزیر 
صمت، از حذف این ارز خبر داد، امروز ســخنگوی دولت اعلام کرد: ارز ۴۲۰۰ 
تومانی در حال تخصیص است.گویا دولت و مجلس هنوز در این زمینه به نتیجه 
نهایی نرسیده اند و نگران عواقب این اقدام خود هستند. با این حال بسیاری از 
تحلیلگران اقتصادی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی را به صلاح کشور می دانند. ازجمله 
آنکه طرفداران حذف ارز ترجیحی دارو، تخصیــص این ارز را عامل قاچاق و 

پرداخت یارانه دارو به کشورهای همسایه می دانند.
آن ها معتقدند این سیاست اشتباهی است که دولت دوازدهم آن را پایه نهاد. اما 
دولت سیزدهم به رغم مخالفت های مکرر و هجمه به دولت قبل، همچنان همین 
سیاست را دنبال می کند.از سوی دیگر، موافقان این طرح هم استدلال خود را 
دارند و بیش از هر نکته ای نسبت به افزایش قیمت دارو پس از حذف یارانه ارزی 
آن هشدار می دهند. این در حالی است که چندی پیش محمدصادق نیارکی، 

معاون وزیر صمت، از داخلی سازی ۹۷ درصد از نیاز صنعت دارو کشور خبر داد.
حال در صورتی که تنها ســه درصد نیاز صنعت دارو کشور به خارج از کشور 
است، مشخص نیست که چه دلیلی برای نگرانی نسبت به افزایش قیمت ها 
وجود دارد؟! چه بســا در زمان تخصیص این یارانه ارزی هم قیمت دارو ثابت 
نماند. حال به نظر می رســد حذف این ارز جدیدترین بهانه برای بالابردن نرخ 

دارو در کشور باشد.
صنعت دارو تحت سیطره مافیا

عضو هیئت رئیســه اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق، گفت: بخشی از 

داروهایی که در ایران با ارز ترجیحی تامین می شــوند ســر از بازارهای عراق، 
پاکستان و افغانستان درمی آورد. در واقع بازار دارویی این کشورها از یارانه ایران 
تامین می شود. حمید حسینی در گفتگو با تجارت نیوز اظهار کرد: این داروها باید 
به شکل الکترونیکی توزیع و پخش شود تا سیطره سیستم مافیایی از صنعت دارو 
برداشته شود. اگر حذف ارز ترجیحی دارو محقق نشود، باز باید فکری اساسی 

برای توزیع دارو کرد.
تاثیر حذف ارز ترجیحی دارو بر قیمت ها

او دربــاره تاثیر حذف ارز ترجیحی دارو بر قیمت دارو توضیح داد: اگر بیمه ها 
پوشش دارویی را بر عهده بگیرند این اقدام تاثیری بر قیمت ها ندارد. باید دید 
که دولت چه ساز و کاری در نظر می گیرد. در صورتی که بیمه ها داروها، ازجمله 
برای بیماری های صعب العلاج را تحت پوشش قرار ندهند، باید منتظر افزایش 

شدید قیمت دارو باشیم.
حســینی درباره قاچاق دارو نیز تشریح کرد: به دولت پیشنهاد می شود برای 
داروهای خاص که ویژه بیماری های صعب العلاج اســت سازوکار ویژه ای در 
نظر بگیرد. سیاست حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی باعث می شود که قاچاق داروهای 
یارانه ای مختل شود. در نتیجه منافع حذف این ارز بیش از پیامدهای منفی آن 

است.

یارانه دارو در جیب کشورهای همسایهمبادلات با روبل، هزینه ایران را افزایش می دهد

هند باید دامنه قرارداد همکاری گمرکی خود با ایران 
را گسترش دهد تا تســهیلات ترانزیتی را از طریق 
ایران به دریای خزر و سایر کشورهای آسیای مرکزی 

برساند.
به گزارش »بازار« ، روز گذشته »رام نات کوویند« رئیس جمهوری 
هند در سفر به ترکمنستان و دیدار با همتای ترکمنستانی خود در کاخ 
»اوگزهار« در عشق آباد، بر اهمیت بندر چابهار در بهبود و توسعه 
روابط تجاری هند با کشورهای آسیای میانه تاکید کرد. رهبران دو 
کشور هند و ترکمنستان در این سفر با امضای ۴ توافقنامه دوجانبه 
بر اهمیت کریدور نقل و انتقال شمال-جنوب بین المللی و توافقنامه 

حمل و نقل بین المللی و کریدور ترانزیت عشق آباد تاکید کردند.
این توافق افزایش اتصال در منطقه اوراسیا و همگام سازی آن با 
سایر کریدورهای حمل و نقل در آن منطقه از جمله کریدور حمل 
و نقل بین المللی شمال-جنوب )INSTC( را ممکن می سازد. 
کریدور بین المللی حمل و نقل شــمال-جنوب، یک مسیر باری 
به طول ۷۲۰۰ کیلومتر اســت که هند، ایران، آذربایجان و روسیه 
را از طریق کشــتی، راه آهن و جاده به هم متصل می کند و قرار 
اســت شمال اروپا را به آســیای جنوب شرقی متصل کند. هدف 
اصلی INSTC ارائه جایگزینی برای مســیرهای سنتی است 
 که از طریق دریا از طریق کانال ســوئز و مدیترانه و دریای بالتیک

 انجام می شود.
قرارداد عشق آباد چیست؟

قرارداد عشق آباد یک کریدور حمل و نقل و ترانزیتی بین المللی 
است که حمل و نقل کالا بین آسیای میانه و خلیج فارس را تسهیل 
می کند. در واقع هدف از این توافقنامه توسعه کوتاه ترین مسیر تجاری 
بین کشورهای آسیای میانه و بنادر ایران و عمان است. این قرارداد 
یک کریدور ترانزیتی در سراسر آسیای میانه و خاورمیانه را از طریق 
خشکی پیوسته بین قزاقستان، ازبکستان، ترکمنستان و ایران پیش از 

رسیدن به خلیج فارس و عمان فراهم می کند.
این قرارداد ابتدا بین ایران، ازبکستان، ترکمنستان، عمان و قطر 

در آوریل ۲۰۱۱ امضا و در ســال ۲۰۱۴ با امضای یادداشت تفاهم 
از آن حمایت بیشتری شد. در این تفاهم نامه جنبه های مختلف از 
جمله حقوقی، رویه ای، زیرساختی و ترانزیت مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت. اما ورود قزاقستان با گسترش بیشتر آن در آسیای میانه تا 

مرزهای روسیه و چین بر اهمیت این توافق افزوده است.
بخش حمل و نقل زمینی این قرارداد شامل خطوط ریلی است که 
از طریق قزاقستان، ازبکستان، ترکمنستان و ایران می گذرد، که در 
این میان خط راه آهن ایران-ترکمنستان-قزاقستان )ITK( مسیر 
اصلی است. خط راه آهن ITK ترکمنستان را در شمال به »ژان 
اوزن« در قزاقستان و گرگان در ایران از جنوب متصل می کند. پیوند 
راه آهن ITK که در دسامبر ۲۰۱۴ عملیاتی شد، همچنین بخشی 
NSITC/( از کریدور حمل و نقل بین المللی شــمال-جنوب

INSTC( است که توسط هند حمایت می شود.
عــلاوه بر اتصال ریلــی ITK، پروژه ریلــی دیگر خط ریلی 
ترکمنستان-افغانستان-تاجیکســتان )TAT( است. خط آهن 
TAT از طریق پیانژ در تاجیکستان، آکینا-اندخوی افغانستان را به 
آتامورات-امام نظر ترکمنستان متصل می کند. ترکمنستان همچنین 
در TRACECA )کریدور حمل و نقل اروپا-قفقاز-آسیا(، برنامه 
حمل و نقل بین المللی که شامل اتحادیه اروپا و ۱۴ کشور اروپای 

شرقی، قفقاز جنوبی و آسیای مرکزی است، حضور دارد.
در واقع ترکمنستان نیز در تلاش است تا موقعیت خود را به عنوان 
یک قطب مهم ترانزیت و حمل و نقل منطقه ای تثبیت کند و در 
حال حاضر موقعیت جغرافیایی خود را با سایر پروژه های ریلی مختلف 

بهبود بخشیده است.
کریدوری حیاتی برای دهلی

برخی از کارشناسان معتقدند که استراتژی هند حضور فعال در این 
کریدور است تا امکان مشارکت در همه ترتیبات اتصال منطقه ای که 
خارج از طرح »ابتکار کمربند و جاده« فراهم شود، در ابتکارات تکمیل 
کننده INSTC حضور داشته باشــد، اهرم های پاکستان برای 
محدود کردن اتصال هند به کشورهای آسیای مرکزی را کاهش 

دهد و نهایتاً مسیرهای تجاری هند به اتحادیه اروپا هم از نظر هزینه 
و هم از نظر زمان به صرفه شوند.

قرارداد عشــق آباد هند را قادر می سازد تا از کریدور حمل و نقل 
و ترانزیت موجود برای تســهیل تجارت و تعامل تجاری با منطقه 
اوراسیا استفاده کند. این امر تلاش های هند را برای اجرای کریدور 
حمل ونقل بین المللی شــمال-جنوب )INSTC( برای اتصال 
افزایش می دهد. بنابراین دهلی فرصتی خواهد داشت تا از مسیرهای 
دریایی مرسوم، ترافیک بار را به مسیرهای زمینی بین قاره ای تغییر 
جهت دهد. بهره برداری از ترمینال چند منظوره در چابهار از جمله 
طرح هند برای ســاخت ۶۱۰ کیلومتر راه آهن شمال به جنوب از 
چابهار به زاهدان محقق نمی شد مگر اینکه هند به سازوکار حمل و 
نقل به رهبری آسیای مرکزی بپیوندد. کریدور INSTC )راهروی 
حمل ونقل بین المللی شمال-جنوب( یک شبکه حمل ونقل تجاری 
چندوجهی است که شامل حمل ونقل ریلی، جاده ای و آبی از بمبئی 
در هند از طریق بندرعباس در ایران به مسکو در روسیه است. این 
مفهوم توسط روســیه، هند و ایران در سپتامبر ۲۰۰۰ برای ایجاد 
شبکه های حمل و نقل بین کشــورهای عضو و تقویت ارتباط با 

منطقه محصور در خشکی آسیای مرکزی آغاز شد.
تدوین سیاست تجارت خارجی هند، ۲۰۱۵-۲۰۲۰، اهمیت کریدور 
حمل و نقل شمال-جنوب را در گسترش پیوندهای تجاری و سرمایه 
 INSTC گذاری هند با آسیای مرکزی برجسته کرده است. چون
انتقال کالا از بمبئی )هند( به بندرعبــاس )ایران( از طریق دریا، از 
بندرعباس به بندر انزلی )بندر ایرانی در دریای خزر( از طریق جاده را 
پیش بینی کرده است. سپس کالاها به آستاراخان )یک بندر دریای 
خزر در فدراسیون روسیه( از طریق دریای خزر، منتقل و پس از آن به 
سایر مناطق فدراسیون روسیه و سپس به اروپا توسط راه آهن روسیه 
منتقل می شوند. بنابراین این کریدور می تواند ادغام اقتصادی هند با 

اقتصادهای اوراسیا و سایر کشورهای مناطق اطراف را تسهیل کند.
در حال حاضر، هند مجبور است برای انتقال کالا به روسیه به مسیر 
دریایی از طریق روتردام به ســن پترزبورگ و به طور فزاینده ای از 

طریق چین وابسته باشد. اما INSTC به طور قابل توجهی هزینه 
حمل و نقل کالا از هند به اوراســیا و مناطق اطراف آن را کاهش 
می دهد، برخی از مطالعات نشــان می دهد که با INSTC زمان 
و هزینه ترانزیت کاهش می یابد و این امر امکان جابجایی یکپارچه 
کالا از هند به روسیه و کشورهای اطراف را فراهم می کند. برآوردها 
به گونه ای است که این کریدور ۳۰ درصد ارزان تر و ۴۰ درصد کوتاه 

تر از مسیر فعلی از طریق سنت پترزبورگ به مسکو خواهد بود.
اگر هند در مورد توافقنامه مشــارکت اقتصادی جامع با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا مذاکره کند، INSTC به هند کمک می کند تا 
فرصت های اقتصادی، تجاری و سرمایه گذاری خود را در این منطقه 
 INSTC گســترش دهد چون دسترسی به این بازارها از طریق
آســان تر خواهد بود و رقابت پذیری تجارت هند را تقویت می کند. 
در واقع، مشارکت هند در پروژه های اتصال اوراسیا تحت توافقنامه 
عشق آباد به رویکرد پایدارتر به فرآیند ادغام تحت اتحادیه اوراسیا و 

سازمان همکاری شانگهای )SCO( کمک می کند.
همچنین هند یکی از بزرگترین مصرف کنندگان انرژی در جهان 
است و آسیای میانه منابع طبیعی فراوانی از جمله نفت، گاز طبیعی و 
اورانیوم دارد که می تواند نیازهای انرژی هند را تامین کند. این منطقه 
همچنین دارای ذخایر فراوانی از نهاده های کود مانند پتاس است. 
قابل ذکر است، زمینه بسیار زیادی برای بهره مندی این کشورها از 
تخصص هند در زمینه فناوری اطلاعات و خدمات مبتنی بر فناوری 
اطلاعات وجود دارد، چون بســیاری از بخش ها به طور فزاینده ای 
خدمات محور می شوند و این امر تعامل هند را در راستای سیاست 

اتصال آسیای میانه عمیق تر خواهد کرد.
نقش کلیدی ایران

هند باید دامنه قرارداد همکاری گمرکی خود با ایران را گسترش 
دهد تا تســهیلات ترانزیتی را از طریق ایران به دریای خزر و سایر 
کشورهای آسیای مرکزی برساند. رفع تحریم های ایران فرصت های 
زیادی را برای ســرمایه گذاران در تکمیــل حلقه های مفقوده در 
INSTC باز کرده است که در گذشته امکان پذیر نبود. هند قبلًا 

پیشنهاد سرمایه گذاری ۱۰۰ میلیون دلاری برای توسعه منطقه آزاد 
تجاری در ایران، چابهار را داده است و اکنون تمرکز باید بر این باشد 
که این توسعه سریع تکمیل شود.قصد هند برای پیوستن به توافقنامه 
عشق آباد این بود که سیاست نگاه به غرب هند را با سیاست اتصال 
به آسیای مرکزی هماهنگ کند. الحاق هند به این توافق، گزینه های 
ارتباط هند با آسیای مرکزی را متنوع می کند و تأثیر مثبتی بر روابط 
تجاری و تجاری هند عمدتاً با منطقه آسیای مرکزی خواهد داشت 

بنابراین نیاز دارد تا با همکاری ایران بتواند به اهداف خود برسد.
هند، ایران و روسیه سه رکن اصلی شبکه عظیم پروژه های اتصال 
شمال به جنوب هستند که سهم بیشتری از مسئولیت را باید به عهده 
آنها باشد، اما همکاری های منظم و پیشرفته بین ۱۴ کشور عضو 
INSTC باید تسریع شود و همچنین اعضای جدید از منطقه باید 
تشویق شوند تا به INSTC بپیوندند تا آن را مؤثرتر کنند. بنابراین 
اولویت بندی و شناسایی پروژه هایی اعم از احیای مسیرهای قدیمی 
و ایجاد حلقه های مفقوده که از نظر کاربرد در تقویت روابط تجاری و 

اقتصادی بین کشورها شایسته توجه بیشتر بوده، حائز اهمیت است.
کشورهای عضو باید استراتژی های بلندمدت را در سطوح دوجانبه و 
منطقه ای برای رفع تنگناها و تحقق پتانسیل های آتی کریدور تدوین 
کنند. به باور کارشناسان، چالش بزرگ پیش روی کشورهای عضو 

حفظ شتاب پیشرفتی است که در چند سال اخیر به دست آورده اند.
جمع بندی

همانطور که در جریان مذاکرات در پایتخت ترکمنستان ذکر شد، 
توافق عشق آباد آغازگر ایجاد کریدور حمل و نقل و ترانزیتی است که 
آسیای مرکزی را با کشورهای خاورمیانه وصل می کند و همکاری 
امیدوارکننده ای را با کشــورهای جنوب آسیا، آفریقا و آسیا ایجاد 
می کند. این پروژه همچنین برای ارتقای همکاری بین کشورهای 
شرکت کننده بر اساس شناخت واضح اهداف مشترک و چشم انداز 
روشن از مشارکت بلندمدت طراحی شده است. در جریان مذاکرات 
تاکید شد که آینده نگری و اراده سیاسی رهبران کشورهای مشارکت 

کننده، عامل تعیین کننده ای در اجرای پروژه خواهد بود.

چشم اقتصادی هندی ها به دنبال چابهار
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